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Uw kenmerk 

Geachte heer, mevrouw. 

De provincie heeft ons op 28 oktober 2015 gevraagd of en hoe we willen reageren op 
nationaal programma radioactief afval. 

Het college informeert de raad via deze brief over het genomen besluiten omtrent de 
zienswijze nationaal programma radioactief afval. 

Het ministerie van Infrastructuur en Mileu (lenM) heeft in het nationale programma het 
beleid beschreven voor het beheer van radioactief afval en verbruikte splijtstoffen, van het 
ontstaan ervan tot aan de berging. Het programma beschrijft de globale route naar de 
Europese verplichting om over 100 jaar ons radioactief afval op te slaan. Tot die tijd 
wordt radioactief afval bovengronds opgeslagen. Het programma ligt tot 10 november 
2015 ter inzage bij het ministerie lenM. 

Het college is van mening dat ondergrondse berging in de Noordelijke provincies met de 
huidige technologische stand van zaken niet wenselijk is. De provincie Groningen zal dit 
ook middels een zienswijze kenbaar maken. De provincie schrijft in hun zienswijze 
hierop dat: 

• de opslag of berging van radioactief afval niet toegestaan zal worden in de 
provincie Groningen 

• het verder onderzoeken naar alternatieven wel stimuleert 
• terugneembaarheid van radioactief afval gewaarborgd moet zijn 
• inzicht in de financiële middelen om dit te realiseren ontbreekt 
• de communicatie naar lokale overheden tijdig dient te gebeuren en niet met een 

melding in de Staatscourant. 



Bladzijde 2 van 2 

Ons college kan zich vinden in de zienswijze van de provincie en zal daarom zelf geen 
zienswijze indienen. We vertrouwen erop dat de provincie onze belangen goed behartigd 
en zullen dit onderwerp gezamenlijk blijven bespreken en kennis delen. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, 
Peter den Oudsten 

de secretaris. 
Peter Teesink 



Aan Burgemeester en Wethouders van de gemeente Groningen 

Geacht College, 

Namens de stichting Noordelijke Ondergrond Afvalvhj wil ik u er graag op attenderen dat nog 
tot 10 november 2015 het Nationale Programma Radioactief Afval ter inzage ligt. 
Zie: http://bit.lv/lN3B9G1. Wij zouden het zeer op prijs stellen als uw gemeente haar visie op 
dit programma in de vorm van een zienswijze kenbaar wil maken. 

De inhoud is voor alle overheden in het Noorden van groot belang. Volgens de regering zijn 
namelijk "bepaalde kleilagen en steenzoutlagen/koepels in principe geschikt voor geologische 
berging". Uiteraard worden hiermee de zoutkoepels in de ondergrond van de drie Noordelijke 
provincies bedoeld en de Boomse kleilaag die zich onder meer onder een deel van Friesland, . 
de Waddenzee, de Kop van Overijssel en de Noordoostpolder bevindt. Genoemde 
formaties gelden als "(...) de meest veilige en duurzame wijze om hoogradioactief afval op de 
lange termijn te beheren" en zijn "op dit moment de enige oplossing die verzekert dat 
radioactief afval, ook na vele duizenden jaren, buiten de invloedssfeer van de mens blijft." 

De stelligheid waarmee Den Haag dit beweert, vinden wij verbijsterend; de Boomse kleilaag is 
nog nauwelijks onderzocht terwijl de opslag van kernafval in vergelijkbare Duitse zoutkoepels 
na enkele decennia al gigantische lekkageproblemen geeft. In Nederland liggen de 
zoutkoepels deels ook nog in een gebied met aardbevingen door de gaswinning. Het idee dat 
hier hoogradioactief afval opgeslagen kan worden dat tot een miljoen jaar gevaarlijk blijft, is 
ronduit absurd. Toch acht de regering deze geologische formaties geschikt. 

Een definitieve locatie durft de regering echter niet aan te wijzen. Dat besluit laat zij over aan 
onze achter-achterkleinkinderen. Die moeten in 2130 zorg gaan dragen voor de eindberging, 
terwijl er geen enkele garantie bestaat dat ze hiertoe financieel, technologisch of 
maatschappelijk in staat zullen zijn. 

Er zijn nog veel meer aspecten aan het programma waar wij grote bezwaren bij hebben, 
bijvoorbeeld met betrekking tot de gebrekkige inspraak van de bevolking. Graag verwijs ik 
hiervoor naar bi jgevoegde standaard z ienswi jze. Voor meer achtergronden zie: www.no-
a.nl. Ook onze collega's van WISE bieden goede informatie over de dilemma's rond de 
eindberging, zie: http://bit. lv/lMN44aL 

De discussie rond de opslag van kernafval duurt nu al bijna 40 jaar voort zonder dat er een 
oplossing gevonden is. We hebben sterk de indruk dat Den Haag uit onmacht de problemen 
nu maar op de toekomstige bewoners van het Noorden afwentelt. Wij roepen daarom alle 
gemeentes, provincies en waterschapen op zich sterk te maken voor de rechten van huidige 
én toekomstige generaties en dit Nationale Programma Radioactief Afval naar de prullenbak 
te verwijzen. 

Mocht uw gemeente al met een zienswijze bezig zijn, dan vernemen wij dat graag en kunt u 
ons verzoek uiteraard als niet verzonden beschouwen. 
Bij voorbaat hartelijk dank voor uw inzet. 

Namens Noordelijke Ondergrond Afvalvrij, 

Met vriendelijke groet, 

Jim Klingers 
voorzitter 

06 41373813 

Noordelijke Ondergrond Afvalvrij 
Entingehof 42 
7824 AT Emmen 
www.no-a.nl 
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Zienswijze op Nationaal Programma beheer van radioactief 
afval 

Geachte heer, mevrouw, 

Hierbij doen wij u onze zienswijze op het Ontwerp Nationale Programma voor het 
beheer van radioactief afval en verbruikte slijtstoffen toekomen. Dit doen wij in 
aansluiting op onze zienswijze van 12 februari 2013, nr. 2013-05894/7/A.8, MB, op 
de bekendmaking van het Ontwerp Nationale Programma radioactief afval. 

Ten eerste willen we opnieuw aangeven dat wij de opslag of berging van 
radioactief afval in de ondergrond in de provincie Groningen niet zullen toestaan en 
op geen enkele manier hieraan mee zullen werken. Dit is reeds ons standpunt 
sinds er voor het eerst sprake was van een eventuele ondergrondse berging en zal 
ook in de toekomst ons standpunt blijven. In het nationale programma geeft u aan 
dat er de komende honderd jaar nog geen sprake zal zijn van een eventuele 
ondergrondse eindberging van radioactief afval. Gedurende deze lange periode 
zullen wij ons standpunt echter niet aanpassen. Dit hebben wij uitgewerkt en 
onderbouwd in ons Provinciaal Omgevingsplan, in de ontwerp Omgevingsvisie 
2015-2019 en in onze Visie op de Ondergrond. 

Wij staan achter het feit dat u in het Nationale Programma flexibiliteit en ruimte 
biedt voor nieuwe beleidsafwegingen in de toekomst en venwachten dat in de 
toekomst andere en betere oplossingen gevonden zullen worden voor het beheer 
van radioactief afval dan geologische eindberging. Wij stemmen ermee in dat u 
andere opties openhoudt en verwachten dat u toekomstig onderzoek hierop zal 
richten. Tevens verwachten wij dat alles in het werk gesteld zal worden om de 
hoeveelheid radioactief afval verder te verminderen. 

In het Nationale Programma staat vermeld dat het iedere tien jaar geactualiseerd 
zal worden. Een duidelijk tijdpad, met de momenten waarop verder onderzoek 
plaats zal vinden of keuzes gemaakt gaan worden missen wij. Ook is niet duidelijk 
hoe huidige inzichten en zienswijzen in het vervolg van het proces meegenomen 
worden. Wij stellen voor het Nationaal Programma hierop aan te vullen. 



Onze zienswijze richt zich verder op de volgende punten: 

Terugneembaarheid 
In het Nationale Programma wordt uitgebreid ingegaan op de terugneembaarheid 
van het opgeslagen radioactief afval. Wij vinden dat de terugneembaarheid 
gewaarborgd moet zijn. In theorie is het mogelijk, ook wanneer sprake is van een 
eindberging van radioactief afval, dit afval ook weer terug te nemen. In de praktijk 
zal dit echter niet eenvoudig te realiseren, zeer duur en onpraktisch zijn. Wij vinden 
het belangrijk dat in een vroeg stadium fall back scenario's uitgewerkt worden. 

Financiële middelen 
Het Nationale Programma geeft geen inzicht in de geraamde financiën die nodig 
zijn om de eindberging van radioactief afval te realiseren en de financiën die nodig 
zijn om terugneembaarheid te garanderen. Er zullen echter nu al financiën 
gereserveerd moeten worden om te voorkomen dat de lasten afgewenteld gaan 
worden op toekomstige generaties. 

Communicatie 
In het Nationale Programma geeft u aan dat participatie van onder andere lokale 
overheden in het proces naar een oplossing voor het radioactief afval belangrijk is. 
In dat kader verzoeken wij u opnieuw om verdere ontwikkelingen op dit gebied 
tijdig naar ons te communiceren en niet slechts te volstaan met een publicatie in de 
Staatscourant. 

Conclusie 
Wij verwachten dat u de punten die wij naar voren hebben gebracht mee zult 
nemen in het Nationale Programma, dat u onderzoek zult richten op andere opties 
voor het beheer van radioactief afval en dat u alles in het werk stelt om de 
hoeveelheid radioactief afval te verminderen. 

Deze zienswijze dienen wij mede in namens de volgende Groningse 
gemeenten 

Hoogachtend, 

Gedeputeerde Staten van Groningen: 

, voorzitter. 

, secretaris. 


